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Nyomtatott és online sajtó 
 

Aranycsapat Emlékfát ültettek a IV. Nemzeti Összetartozás Labdarúgó Tornán 
2024 szeptember 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Körkép.sk 

A felvidéki Marcelházán zajló IV. Nemzeti Összetartozás Labdarúgó Tornán pénteken 

Aranycsapat Emlékfát ültettek Kövér László házelnök és id. Lomnici Zoltán, az Aranycsapat 

Testület vezetője részvételével. A nemzeti összefogást, összetartozást, önbecsülést és a 

hazaszeretetet szimbolizálja az Aranycsapat története. Határainkon innen és túl eddig összesen 

15 emlékfát ültettünk el, ezzel is jelezve, hogy összetartozunk és ez a nemzet ha megfogyva is, 

de egységes és egyet akar - mondta id. Lomnici Zoltán a faültetési ünnepségen. A tornán az 

Országgyűlés válogatottja mérkőzik meg a Csángóföld, Délvidék, Felvidék, Kárpátalja, 

Székelyföld magyarságának vezetőiből, illetve tisztségviselőiből álló csapatokkal. A tornát a 

nemzeti összetartozás jegyében írták ki Kövér László házelnök kezdeményezésére, aki maga is 

részt vett a mérkőzéseken. A részt vevő csapatok tagjai - a kiírás szerint - alapvetően amatőr 

játékosok, "civilben közméltóságnak számító futballisták" voltak. 

 

Felavatták Havasi János szobrát Kaposszekcsőn 
2024. szeptember 15. – MTI, hirado.hu, Demokrata, M1, Ma7.sk, Teol.hu, Bama.hu  

Felavatták vasárnap Havasi János Herczeg Ferenc-díjas újságírónak, a Duna Médiaszolgáltató 

Nonprofit Zrt. idén májusban elhunyt rádiós médiaszolgáltatási igazgatójának egész alakos 

szobrát a Tolna vármegyei Kaposszekcsőn, ahol gyermekkorát töltötte. Varga Gábor dombóvári 

szobrászművész alkotását a település főterén helyezték el, amelyet az újságíró után dr. Havasi 

János térnek neveztek el, a téren táblát is avattak a falu szülöttének emlékére. Az esemény előtt 

a kaposszekcsői evangélikus templomban rendezett emlékezésen Potápi Árpád János 

nemzetpolitikai államtitkár, a térség fideszes országgyűlési képviselője kiemelte, Havasi János 

szívügyének tekintette a hazai nemzetiségek sorsát, a határon túli magyarok felkarolását. 

Életútjával és munkásságával mindvégig az egységes magyar nemzetért dolgozott. Azt, hogy ez 

a helyi közösség számára is fontos igazodási pontot jelent, igazolja, hogy civil kezdeményezésre 

készült el az őt ábrázoló szobor - jegyezte meg. A megemlékezésen részt vett Havasiné Orbán 

Anna, az újságíró özvegye, fiai, Havasi Dániel és Havasi Bertalan, valamint testvére Havasi 

Dezső. 

 

Mesék határok nélkül: az anyanyelvi kötődést erősíti a Csukás Meserádió 
2024. szeptember 13. – hirado.hu, Körkép.sk 

A közmédia online rádióadója, a Csukás Meserádió olyan újszerű kezdeményezés, amely a 

modern technológiát ötvözi a mesemondás évszázadok óta bevált módszerével – erre hívta fel 

a figyelmet Panágl Zsófia meseirodalom-kutató az M1 Ma reggel című műsorának 

vendégeként. Szeptember óta a családok együtt, közös tevékenységként élvezhetik a nap 24 

órájában a legszebb magyar és klasszikus meséket a közmédia által életre hívott Csukás 

Meserádión. A Csukás Meserádió további nagy előnye, hogy a világ bármely pontjáról elérhető. 
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Ez különösen fontos lehet a külföldön élő családoknak, hiszen így megőrizhetik és 

továbbadhatják a magyar kultúrát és nyelvet gyermekeiknek. 

                
Nyolcvan éve dúltak a magyar áldozatokat követelő Arad környéki súlyos harcok  
2024. szeptember 13. – Krónika 

1944 szeptemberében véres harcok dúltak Arad környékén, az Ópálos feletti magaslatokon és 

a magyar határhoz közeli településeken. A román hadsereg civil szervezetekkel közösen 

Gyorokon, Ménesen és Máriaradnán tart programokat pénteken, szombaton pedig az ópálosi 

román katonai emlékműnél tiszteletadással emlékeznek a 80 évvel ezelőtti „diadalra”. Az 

elesett magyar honvédek hősiességét az elmúlt évtizedek sem törölték ki a magyarság 

emlékezetéből. 2011-ben a római katolikus templom udvarán emeltek egy obeliszket, rajta a 

szentpáli világháborús hősök neveivel is, de a közös honvédsírt azelőtt is számon tartotta a 

közemlékezet. „Mécseseket, virágot mindig is hoztak, többen is. Sajnos nem ismerjük az 

elesettek neveit. Ha minden igaz, akkor itt hét honvéd nyugszik, idősek szerint a Szentpál 

környéki mezőkön hunytak el, és rá kis időre összegyűjtötték a testeket, kihantolták őket, és 

ide temették el egy közös sírba. Méltóképpen kell megemlékeznünk róluk, ezért határoztuk el, 

hogy készítsünk egy olyan emlékművet a faluban, amit mindenki megtekinthet, az is, aki nem 

akar lejönni a temetőbe” – mondta Péró Tamás, az RMDSZ Arad megyei szervezetének 

szentpáli illetőségű ügyvezető elnöke.  

 

Előrelépés a Székelyföldön áthaladó autópálya ügyében 
2024. szeptember 13. – Krónika 

A közúti infrastruktúráért felelős országos társaság (CNAIR) kiadta az engedélyt a 

Háromszéken is áthaladó A13-as Brassó–Bákó-autópálya megvalósíthatósági tanulmányának 

elkészítésére. A székelyföldi autópálya alapterve két év alatt készülhet el. dén tavasszal 

rendkívül hosszas, már-már végeláthatatlannak tűnő közbeszerzési eljárás során hirdettek 

győztest az autópálya alapterveinek elkészítéséért kiírt liciten. A hosszú évek óta tervezett 

aszfaltcsík számára 2020-ban már kijelöltek a hatóságok egy tervezőcéget, ám a nyertes Search 

Corporation vállalat bő két év elteltével, 2022 nyarán a szerződés felbontását kérte, mondván: 

nem képes elkészíteni a több mint 160 kilométeren tervezett munkálatok megvalósíthatósági 

tanulmányát és műszaki tervét, ugyanis nem tudja fedezni a földtani tanulmányok 

elvégzésének költségeit.  

 

Harmincéves Hargita és Bács-Kiskun testvérmegyei kapcsolata 

2024. szeptember 13. – maszol.ro 

Harminc évvel ezelőtt írta alá Hargita és Bács-Kiskun megye azt együttműködési egyezményt, 

amellyel hivatalossá tették a testvérmegyei kapcsolatot. Az évforduló alkalmával online 

tanácsülést tartottak. Szimbolikusan a csíkszeredai Magyar Ügyek Házából lépett be az online 

tartott megyei tanácsülésre Rideg László, Bács-Kiskun Vármegyei Közgyűlés elnöke, Borboly 

Csaba, Hargita Megye Tanácsának elnöke és Becze István megyei tanácsos szeptember 13-án, 
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csütörtökön. 30 évvel ezelőtt, 1994 szeptemberében írta alá a két megye az együttműködési 

egyezményt – tájékoztatott Hargita Megye Tanácsa. Üdvözlőbeszédében Borboly Csaba 

kiemelte, hogy az egyik legélőbb testvérmegyei kapcsolata Hargita megyének Bács-Kiskun 

vármegyével van. Hargita megyében közel 20 ezer ember vett részt a kecskeméti kórház által 

szervezett szűrővizsgálatokon, de egyéb gazdasági, kulturális és fejlesztési együttműködés is 

sikeres volt. 

 

Szilágyság: Idén is sikeres tanévre számítanak 
2024. szeptember 13. – maszol.ro 

Az étkeztetési program bővítéséről, a délelőtti tanulás szorgalmazásáról és a szakiskolákban 

lévő tanárhiányról számolt be Faluvégi Ervin főtanfelügyelő-helyettes, akitől megtudtuk, hogy 

majdnem minden gyerek délelőtt jár, ez alól három iskola kivétel, ebből az egyik a magyar 

tagozatos diákokat is érinti. A tanévkezdés előtt az oktatási minisztérium leellenőrizte, hogy 

országos szinten hol tanítanak három váltásban. Tizenkilenc ilyen iskolát találtak, viszont 

Szilágy megyében nincs hasonló jellegű gond – ismertette Faluvégi Ervin főtanfelügyelő-

helyettes. „A Szilágyságban gyakorlatilag minden gyerek első váltásban, vagyis délelőtt jár, ez 

alól három iskola kivétel, ebből az egyik a magyar tagozatos diákokat is érinti. Varsolcon 

jelenleg építkezési munkálatok zajlanak, ezért november 1-ig két váltásban járnak iskolába a 

gyerekek, viszont a munkálatok befejezése után, novembertől minden magyar gyerek délelőtt 

tanulhat. 

 

Magyar nyelvű napközis óvoda Szentpálon 
2024. szeptember 13. – Nyugati Jelen 

Szentpálon szeptember 9-től beindult a magyar nyelvű napközis óvoda. A 8–17 óra között 

üzemelő intézménybe jelenleg 15 kisgyermek jár rendszeresen, de megvan a lehetőség további 

kicsinyeknek az érkezésére. Ami az óvónőket illeti, Nagy-Gyuris Melinda helyettesítő óvónő 

segítségére megérkezett Horváth Erzsébet szakképzett pedagógus is. Tulajdonképpen tavalytól 

működik a magyar nyelvű óvoda, amelynek a beindításában sokat segített Barbócz Izabella 

helyettes főtanfelügyelő és Koltis Andrea helybeli iskolaigazgató. Az óvodások ebédet kapnak, 

ami katering formában Kürtösről érkezik. Az intézmény beindításának fő kezdeményezője, 

Sandu Krisztián polgármester volt, ugyanakkor egy magát megnevezni nem óhajtó személy is 

3 ezer lejjel járult hozzá a szentpáli magyar napközinek a beindításához. Legtöbbet azonban 

Sandu Krisztián polgármester és Sofronya Község Tanácsa segített: kialakítottak egy konyhai 

részt, felújították az alvó helyiséget, miután azt kifestették új bútorokat is hoztak, a konyhát 

felszerelték hűtőszekrénnyel, mosogatógéppel.  

 

Vállalkozásfejlesztési tréning nyitja az Aradi Magyar Napokat 
2024. szeptember 13. – Nyugati Jelen 

Az RMDSZ Arad Megyei Szervezete és a Pro Identitas Egyesület idén szeptember 18.–október 

6. között szervezi meg a magyarság körében igen népszerű, és egyik legnagyobb méretű 

rendezvénysorozatát. Az Aradi Magyar Napok nyitórendezvényén Laczkó Balázs, a CEDukáció 
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állandó szakértője és előadója mutatja be a legmodernebb és leginnovatívabb online marketing 

eszközöket, amelyek segítségével hatékonyan növelhető a vállalkozásunk bevétele. Az előadás 

szeptember 18-án 15 órakor kezdődik a Jelen Ház nagytermében, ahol többek között szó esik 

majd a PPC, SEO és a social eszközökről, az AI nyújtotta lehetőségekről, újdonságokról, 

emellett a jelenlévők hasznos tippeket kaphatnak a jelen és a jövő marketing kihívásainak 

kezelésével kapcsolatban. 

 

Borson tartották a Bihar megyei magyar iskolák közös tanévnyitó ünnepségét 
2024. szeptember 13. – erdon.ro 

A borsi református templomban tartották csütörtök délután a Bihar megyei magyar iskolák 

tanévnyitó ünnepségét. Műsorral szolgáltak helyi gyerekek. Ezt követően kiállítás nyílt a 

Tamási Áron Mezőgazdasági és Ipari Szakképző Líceumban annak apropóján, hogy 20 éve 

indult be a tanintézményben a szakoktatás. Szabó Ödön parlamenti képviselő, tanügyi 

szakpolitikus reményét fejezte ki, hogy az oktatói, nevelői tevékenységet a jelenlevők egy olyan 

hivatásnak tekintik, mellyel nyomot hagynak a gyermekek életében, alakítva a fejlődésüket, 

hogy aztán évekkel később a már felnőtt volt diákok mint példaképükre gondoljanak rájuk, 

ahogyan tették ők is valaki esetében, amikor annak idején úgy döntöttek, hogy a pedagógusi 

pályára lépnek. Azon meggyőződésének adott hangot ezután a honatya, hogy a 

magatartáskövetés erősebb a kimondott szónál, ezért azt tanácsolta a jelenlevőknek: 

vigyázzanak, hogyan viselkednek, mert ezzel mintául szolgálnak a tanítványaiknak. Végül arról 

beszélt Szabó Ödön, hogy mindenkitől lehet tanulni valamit, de lényeges, hogy a megszerzett 

tudást jóra fordítsunk, arra, hogy fényt vigyünk mások életébe. 

 

A külföldön élő románok körében nincs tolongás a választásokra  
2024. szeptember 13. – Krónika, maszol.ro 

Péntekig 6199 külföldön élő román állampolgár regisztrált az Állandó Választási Hatóság 

(AEP) platformján, hogy levélben vagy külföldi szavazóhelyiségben szavazhasson az idei 

államelnök-választáson; a parlamenti választásokon 6103-an élnének a két szavazási lehetőség 

valamelyikével. Az AEP tájékoztatása szerint az államelnök-választáson 3121-en szavaznának 

külföldi szavazóhelyiségben és 3078-an levélben, míg a parlamenti választásokon 3290-en 

szavaznának külföldi szavazóhelyiségben és 2813-an levélben. A www.votstrainatate.ro 

portálon április 1-től regisztrálhatnak azok a román állampolgárok, akik levélben vagy 

valamelyik külföldi szavazókörzetnél voksolnának az idei parlamenti, illetve 

államfőválasztáson.  

 

Országos takarítási nap volt Bethlenszentmiklóson, a képviselőház döntése, hogy 

a jövőben tényleg országos lesz-e  
2024. szeptember 13. – Krónika 

Tánczos Barna volt környezetvédelmi miniszter jelenlétében a Fehér megyei Szépmezőhöz 

tartozó Bethlenszentmiklóson már pénteken országos takarítási napot tartanak, 

összekapcsolva az eseményt a délután kezdődő Bethlenszentmiklósi Magyar Napokkal. Az 
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országos takarítási napot az RMDSZ szenátora kezdeményezte a Lets’ Do It Romania! 

Egyesülettel közösen. Tánczos Barna egy törvénytervezetet is beterjesztett a parlamentbe, 

amely szerint minden évben szeptember harmadik szombatján takarítási akciókat szerveznek, 

tudatosítva a felelős hulladékkezelést. Az RMDSZ pénteki közleménye szerint a 

jogszabályjavaslatot a szenátus már elfogadta, és jelenleg a képviselőház döntésére vár. A Fehér 

megyei településen pénteken kezdődnek a 3. Bethlenszentmiklósi Magyar Napok. A helyi 

Jövőnk a Szórványban Egyesület javaslatára a szépmezői polgármesteri hivatal nyitott volt 

arra, hogy a településen szeptember harmadik szombatja helyett már szeptember 13-án 

takarítási napot tartsanak.  

 

Rangos állami kitüntetéseket vehettek át neves erdélyi személyiségek  
2024. szeptember 13. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Az erdélyi magyar közösség szolgálatáért és fejlődéséért tevékenykedő neves erdélyi 

személyiségek részesültek rangos magyar állami kitüntetésben az augusztus 20-i nemzeti 

ünnep alkalmából. A díjátadó ünnepséget Magyarország Csíkszeredai Főkonzulátusán 

tartották pénteken. Az augusztus 20-i állami ünnep alkalmából dr. Sulyok Tamás, 

Magyarország köztársasági elnöke által adományozott állami kitüntetéseket adtak a 

csíkszeredai főkonzulátuson. A kitüntetéseket Brendus Réka, a Miniszterelnökség 

Nemzetpolitikai Államtitkárságának főosztályvezetője és Dolhai István főkonzul adták át. 

Mindannyiunk számára nagy öröm az, hogy már több mint három évtizede a magyar állami 

kitüntetéseket, szakmai díjakat, elismeréseket nem csak magyarországiak, hanem határon túli 

magyarok is megkaphatják. A most kitüntetettek annak ellenére, hogy különböző területeken 

végzik a munkájukat, ugyanazt a célt szolgálják, azt, hogy a közösségüknek a szellemi és anyagi 

gyarapodását elősegítsék, hogy az identitásukat, anyanyelvüket, kultúrájukat ápolják – 

fogalmazott felszólalásában Brendus Réka főosztályvezető.  

 

Töretlen lelkesedéssel készülnek Dél-Erdély legnagyobb magyar ünnepére a 

Cenk alatt  
2024. szeptember 14. – Krónika 

Brassóban továbbra sem működik magyar kulturális intézményrendszer, és fogy a magyarság, 

ennek ellenére lelkesedéssel, immár 14. alkalommal szervezik meg vasárnaptól a magyar 

napokat, amely idén is gazdag, változatos kínálattal várja a közönséget. A Cenk alatti ünnepről, 

amelyre szerte a nagyvilágból várnak résztvevőket, Toró Tamás főszervezőt kérdezték. Olyan 

találkozási pont az immár 14. alkalommal szervezendő Brassói Nagyar Napok, amelyre a 

városból elszármazott magyarok – bárhol is éljenek a világban, Európában, Erdélyben, a 

tengeren túlon – haza szoktak jönni – mondta el a Krónika megkeresésére a vasárnap, 

szeptember 15-én kezdődő, szeptember 22-ig tartó eseménysorozatról Toró Tamás főszervező. 

A beszélgetés elején kiemelte, nagy öröm számára, hogy a Krónika kezdettől fogva támogatója 

a Cenk alatti magyar ünnepnek és ez fontos, mert arra mutat rá, hogy nemcsak a 

barcaságiaknak, brassóiaknak, a Brassó megyeieknek üzennek a szervezők a rendezvénnyel, 
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hanem gyakorlatilag szeretettel várnak mindenkit a Székelyföldről, egész Erdélyből, 

Magyarországról, sőt a tengeren túlról is.  

 

Kezdődik az MCC kézdivásárhelyi előadásainak új idénye 
2024. szeptember 14. – maszol.ro 

Pár hetes szünet után ismét részt lehet venni a Mathias Corvinus Collegium (MCC) 

kézdivásárhelyi előadásain. Az ősz első előadója dr. Hossó Nikoletta lesz, aki az érdeklődőket 

a protokoll világába vezeti be. Szakács István, az MCC kézdivásárhelyi előadásait befogadó 

Kanta Szakképző Központ vezetője a Maszol érdeklődésére elmondta: az új idény első 

előadására szeptember 17-én, este hat órakor kerül sor a központ székhelyén, a minorita 

rendházban. Az első előadó dr. Hossó Nikoletta, egyetemi docens, protokoll- és nemzetközi 

kapcsolatok elemző lesz, aki A protokoll ezer arca - A Tárgyalóasztaltól a bálteremig című 

prezentáció révén a protokoll nem épp egyszerű világába kalauzolja a részvevőket.  

 

Zahoránszki Brigitta vezeti az RMDSZ Máramaros megyei képviselőházi listáját 
2024. szeptember 14. – maszol.ro 

Az RMDSZ Máramaros megyei szervezetének Történelmi Máramaros területi frakciója 

bizalmat szavazott Zahoránszki Brigittának, aki a december 1-jén esedékes parlamenti 

választásokon vezeti majd a megyei képviselőjelölt listát. A választmány 31 jelenlévő tagjának 

döntése nyomán Zahoránszki Brigitta vezeti majd a megyei képviselőházi listáját, ahol egyedüli 

jelöltként pályázott listavezetőnek. Zahoránszki Brigitta jelölti beszédében a közösségépítés, az 

oktatás és a családok támogatásának fontosságát hangsúlyozta. Háromgyermekes 

családanyaként kiemelte, hogy a nagycsalád megtanította őt az önfegyelemre, a kitartásra, és 

az idő megfelelő beosztására. Pályafutása során tíz éven keresztül a Duna Televízió 

tudósítójaként dolgozott, ahol lehetősége nyílt alaposan megismerni Máramaros 

szórványtelepüléseit. Emellett közösségszervezőként tevékenykedik a Hollósy Magyar Házban, 

ahol számos kulturális és gyermekprogramot szervez. Kiemelte, hogy munkáját csapatban 

végezte, szoros együttműködésben a helyi magyar iskolával, civil szervezetekkel és 

egyházakkal. 2019 óta az RMDSZ kommunikációs csapatát erősíti, majd az RMDSZ két és fél 

éves kormányzása alatt Bukarestben dolgozott. 

 

Szilágyszentkirályon is magukra öltötték a hölgyek az általuk varrt népviseletet 
2024. szeptember 14. – maszol.ro 

Továbbra is nagy népszerűségnek örvend a 2018-ban létrejött Varrd magad a viseleted projekt, 

melynek keretében több mint ezerhatszáz népviseletet varrtak a szilágysági magyar hölgyek. A 

minap a Debren köszéghez tartozó Szentkirályon csaknem 40 ruha készült, és a nagy 

mozgósításnak köszönhetően a dobai és a helyi gyökerekkel rendelkező zilahiak is nagy 

örömmel tettek eleget a kihívásnak. A program utolsó napján a hölgyek és a gyerekek magukra 

öltötték az elkészült ruhakölteményeket és a helyi kultúrotthonban, mely egy hónapra 

varrodává változott, megünnepelték az elért sikert. Az eseményen jelen volt többek között 

Seres Dénes parlamenti képviselő, Katona Ibolya projektvezető, és a község elöljárói is. 
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Nyolcvan éve bombázták porig Szatmárnémetit – az áldozatokra emlékeztek 
2024. szeptember 15. – maszol.ro 

Mécseseket, koszorúkat helyeztek el vasárnap a Szatmárnémeti Római Katolikus Püspöki 

Palotának bejárata közelében elhelyezett emléktáblánál: az 1944-es bombázásra emlékeztek, 

pontosabban annak áldozataira. A püspöki palota pincéjébe 22 ember talált menedéket, ám a 

szörnyű pillanatokat csak egy személy élte túl. Ahogy az elmúlt években, most sem csak a 

pincében életüket vesztettekre, hanem a bombázások minden áldozatára emlékeztek. A 

második világháború szatmári eseményei közül kétségkívül az 1944-es bombázások voltak a 

legmegrázóbbak, amikor Szatmárnémeti háromszor is légi támadás célpontjává vált. A 

legsúlyosabb, egyben legtöbb áldozatot követelő bombázás szeptember 16-án történt, amikor 

a város jelentős része a földdel vált egyenlővé, beleértve a Püspöki Palotát is. Az épület vastag 

falainak több mint egyharmada megsemmisült, és a pincében menedéket kereső huszonkét 

egyházi és világi személy közül csupán egyetlen túlélő maradt. Az azóta boldoggá avatott 

Scheffler János az isteni gondviselésnek köszönhette megmenekülését, mivel a bombázás 

idején öccsével és helyettesével a szatmárhegyi szőlőkben tartózkodott. 

   
Az államnak mindenképpen megéri, ha visszaveszi az óvodák finanszírozását 
2024. szeptember 13. – Ma7.sk 

Tomáš Drucker a tanév elején gyengéd forradalomnak nevezte azt a 89 pontot, amivel az 

oktatásügyet próbálják pozitív irányba elmozdítani. Ennek része az is, hogy az óvodák 

fenntartójává az állam válik, aminek egyenes következménye, hogy az önkormányzatok a 

természetes személyek által befizetett adó kisebb százalékát kapják vissza.” A gyakorlatban ez 

azt jelenti, hogy az állam 70 százalékról 56,1 százalékra csökkenti a természetes személyek által 

befizetett adókból származó önkormányzati finanszírozást” – nyilatkozott az ügyben Őry Péter, 

Csallóközcsütörtök polgármestere. A normatív támogatás, vagyis a fejpénz bevezetése a 10-12 

fős kis óvodáknál komoly gondot okozhat, hiszen pedagógusokat, takarítót, esetleg 

karbantartót is kell fizetni. A fejpénzrendszer miatt erősödik a konkurencia az óvodák között, 

a nagyobbak „elszívhatják” a gyermekeket a kisebbekből. A vége pedig könnyen az lehet, hogy 

több kistelepülésen bezárják az óvodát. 

 

Pandy is indul a Magyar Szövetség elnöki székéért 
2024. szeptember 13. – Új Szó 

Pandy Péter hivatalosan is bejelentette, indul a Magyar Szövetség elnöki tisztségéért. A párt 

Országos Tanácsának királyhelmeci vezetőjét, aki az azóta megszűnt Híd-platformban 

politizált, a formáció dunaszerdahelyi alapszervezete jelölte a pozícióra. Pandy jelölésére 

Dunaszerdahelyen 26-an szavaztak igennel, 3-an tartózkodtak. „Ez több, mint megtisztelő, 

ezért vállalom az ezzel járó feladatokat, felelősséget” – írja a közösségi oldalán a királyhelmeci 

politikus. Szerinte a párt és ez által a magyar közösség csak drasztikus változások árán lehet 
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sikeres. Kiemelte, túl kell lépni a belső széthúzáson, vagyis a „paltformokban való 

gondolkodáson” és szakpolitikai kérdésekben felkészült, a magyar érdeket nyíltan felvállaló, 

egységes pártot szeretne építeni. 

 

Ünnepélyes tanévnyitó és díszünnepség a Selye János Egyetem fennállásának 

huszadik évfordulója alkalmából 
2024. szeptember 13. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó 

Szlovákia egyetlen teljes szervezettségű, magyar nyelven oktató felsőoktatási intézménye, a 

Selye János Egyetem létrejöttének huszadik évfordulója alkalmából az intézmény vezetősége 

ünnepélyes tanévnyitóval egybekötött díszünnepséget szervezett, amely során beiktatták a 

Tanárképző Kar új dékánját, valamint dísz- és emlékérméket adtak át azoknak a személyeknek, 

intézményeknek, szervezeteknek, akik és amelyek hozzájárultak az egyetem húszéves 

sikertörténetéhez. A megjelentek között volt többek közt Maruzs Zoltán, Magyarország 

köznevelésért felelős államtitkára és Balogh Csaba Magyarország Rendkívüli és 

Meghatalmazott Nagykövete. 

 

Rimay Költészeti Fesztivál Nagykaposon 
2024. szeptember 13. – Felvidék.ma 

A nagykaposi Magyar Közösségi Ház volt a IV. Rimay Költészeti Fesztivál egyik helyszíne. A 

Rimay János Alapítvány által megvalósuló fesztivál idén hét helyszínen, tizenkét kortárs 

költővel várja az érdeklődő közönséget. A fesztivál célja a kortárs magyar költészet 

népszerűsítése. Az egyetlen határon túli helyszínen, Nagykaposon szeptember 11-én, szerdán 

valósult meg a fesztivál. Az Ung-vidékre érkező költők között anyaországi, kárpátaljai, erdélyi 

és felvidéki költők is voltak. A találkozón Czomba Magdolna beszélgetett Kopriva Nikolett, 

Kemény István, Lövétei Lázár László, Oláh András és a tavalyi Rimay Költészeti Fesztivál 

fődíját elnyerő, Szepsiben élő Mihályi Molnár László költővel. 

 

Hej, párta, párta, gyöngyös koszorú – felélednek a régi korok menyegzői 
2024. szeptember 13. – Felvidék.ma 

A fenti címmel nyílt meg a Lévai Regionális Művelődési Központ néprajzi tárlata, mely a tágabb 

régió egykori menyegzői viseletét idézte meg. A kiállítás összefogja a térség felekezeteinek és 

nemzetiségeinek népviseleti hagyatékát. A szeptember 12-ei megnyitóra a Garam Menti 

Néptánccsoport táncosai csalogatták az érdeklődőket Léva központjában. „A tárlat egy 

széleskörű együttműködés eredményeként jött létre, mely generációkon és nemzetiségeken 

átível” – szögezte le az intézmény vezetője, Alžbeta Sádovská. Az intézmény kiállítótermében a 

barsi, a honti és a zoboraljai menyegzői népviselet jelenik meg. 
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Gubík Lászlót jelölték Nagykaposon a Magyar Szövetség elnökévé 
2024. szeptember 15. – Felvidék.ma 

A Magyar Szövetség Nagykaposi Alapszervezete 2024. szeptember 12-én tartotta a jelöltállító 

és tisztújító ülését, amelyen az országos elnök posztjára Gubík Lászlót jelölték. Gubik 

augusztus végén politikai fórumot is tartott az Ung-vidék központjában, ahol ismertette 

elképzeléseit, programját és vízióját a felvidéki magyar párt jövője kapcsán. A gyűlés során a 

párt országos elnökségébe is történtek jelölések. Az Ung-vidékről Varga Tibort, 

Kaposkelecsény polgármesterét jelölte a nagykaposi tagság. A tisztújítás döntései értelmében 

az alapszervezet újonnan megválasztott elnöke Óváry Tamás lett, aki Kiss Kolost váltja. Óváry 

a munkát Bálint Annamária, Hack László, Kozsár Miklós és Soltész Zsolt elnökségi tagokkal 

folytatja. 

 

Minden felvidéki politikusnak el kell mennie Alsóbodokra, és belenézni Esterházy 

János szemébe 
2024. szeptember 15. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

A felvidéki magyarság egyértelmű példaképe kell, hogy legyen Isten szolgája Esterházy János. 

A mártírgróf kiállása, embersége, intelligenciája, európai gondolkodásmódja minden nemzet 

számára elfogadható érték. A hetedik Esterházy János Zarándoknapot rendezvénysátor alatt 

tartották a nagy esőzés miatt. Paulisz Marián és a központ ügyvezetője, ifjabb Csámpai Ottó 

közösen adták át az Esterházy János Emlékérmeket. Az idei díjozottakat a Felvidék.ma 

hírportált, a Remény hetilapot, illetve a Mária Rádió Mirjamot Gubík László, a Szövetség a 

Közös Célokért társulás elnöke, az Esterházy János Akadémia igazgatója laudálta. A díjazottak 

hosszú évek óta képviselik és népszerűsítik Esterházy János ügyét a sajtóban. 

 

Bíznak a magyar iskolában, hisznek a magyar jövőben 
2024. szeptember 15. – Ma7.sk 

A Rákóczi Szövetség kiemelt céljai között szerepel a magyar identitás és a kultúra támogatása, 

megőrzése és ápolása. Az iskolakezdők köszöntése hagyományosan a szlovákiai magyar iskolák 

országos tanévnyitó ünnepségén kezdődik, és december közepén, Léván ér véget. Nádszegen, 

a tanévnyitó után Csáky Csongor, a Rákóczi Szövetség elnöke és Horváth Judit, a Galánta és 

Vidéke Polgári Társulás ügyvezetője adta át az iskolakezdést segítő ösztöndíjakat a szülőknek 

és az iskolatáskát a 25 elsősnek. Ebből az alkalomból Csáky Csongor kiemelte, a határon túli 

területeken a magyar iskolaválasztás egyet jelent a magyar nyelv, a kultúra és a közösség 

fennmaradásával és nem utolsósorban az egyén többlettudásával és jobb érvényesülésével. 

 

Jó érett a szőlő és van elég hordó Ebeden 
2024. szeptember 15. – Ma7.sk 

Az Ebedi Vegyeskórus szervezésében az idén megtartották Ebeden a szüreti ünnepséget. Az 

Ebedi Vegyeskórus pont húsz évvel ezelőtt alakult azzal a céllal, hogy megtartsa és a következő 

nemzedéknek is átadja a falu és a környék kulturális hagyományait és népdalkincsét. 
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Feldolgozták és bemutatták az ebedi lakodalmast, a tollfosztást, a szüreti vígságokat. 

Repertoárjuk széles, mindig a felkérésnek megfelelően állítják össze csokraikat. „Nagyon 

örülünk, hogy már hetedik alkalommal sikerült megszerveznünk a szüreti felvonulást. 

Régebben sokkal parádésabbak voltak a felvonulások, hintóval, lovaskocsikkal, bíróval, 

bírónéval, csőszlegényekkel, csőszlányokkal, manapság azonban lovaskocsit szinte 

lehetetlenség találni. Ha szerényebb formában is, de kötelességünk e szép hagyományt átadni 

az ifjú generáció számára” – hangsúlyozta Vajda Anna szervező, kórusvezető. 

 

Két közelgő rendezvényen emlékeznek Madáchra az alsósztregovai kastélyban 
2024. szeptember 15. – Felvidék.ma 

A Szlovák Nemzeti Múzeum – A Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeuma által fenntartott 

alsósztregovai Madách-kastély az elkövetkezendő hetekben több nagyszabású irodalmi 

eseménynek lesz a helyszíne. A rendezvények fókuszában a tragédia írója, a kastély 

oroszlánbarlangjában alkotó Madách Imre és az ő munkássága áll. Szeptember 20-án, 

pénteken a magyar dráma napja alkalmából várják az irodalom szerelmeseit, Madách-

rajongókat az alsósztregovai kastélyba. Ugyancsak jelentős hagyománya van a Madách Imre 

Irodalmi napnak, amelyet idén október 4-én, pénteken szervezik meg. Ekkor is igen színes 

programmal várják az Alsósztregovára érkezőket.  A program keretében mutatják be a 

kibővített Madách Pantheont a kastély parkjában. 

 

Ilyenek vagyunk – tánckaraván a népművészet jegyében a Lévai járásban 
2024. szeptember 15. – Felvidék.ma 

Öt helyszín, négy gálaprogram, három nevelőkoncert, worshop illetve kiállítás, valamint egyéb 

kísérőprogramok alkották a tizenhatodik alkalommal megrendezett Ilyenek vagyunk 

nemzetközi folklórfesztivált. A szeptember 11-e és 15-e között megvalósuló tánckaraván 

főszervezője a Lévai Regionális Művelődési Központ. A fesztiválnak a hétvégén öt lévai 

járásbeli település adott otthont. A fesztiválra idén is érkeztek néptánccsoportok 

Magyarországról, Lengyelországból, Szerbiából és Horvátországból. Emellett a járásban 

működő folklórcsoportok is felléptek az egyes helyszíneken. Mint az ipolysági gálaprogramon 

Csenger Tibor, Nyitra Megye Önkormányzatának alelnöke kifejtette: a népművészeti fesztivál 

célja a távolabbi kultúrák bemutatkozása, néphagyományainak ismertetése a járásban élők 

számára. 

 

Nagyberuházások, kisebbségvédelem, migráció… 
2024. szeptember 15. – Magyarszo.rs 

Ma megjelent a Vajdasági Magyar Szövetség honlapján a Szerb Haladó Párttal kötött koalíciós 

szerződés magyar nyelvű változata, erről adott hírt dr. Pásztor Bálint pártelnök a Facebook-

oldalán. A dokumentum 2024. szeptember 13-án került megkötésre Belgrádban. Az 

alábbiakban ebből emelünk ki részleteket. A koalíciós szerződés teljes terjedelemben itt V
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tekinthető meg.  Dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke és Miloš Vučević, a 

Szerb Haladó Párt elnöke látta el kézjegyével azt a koalíciós szerződést, amely egyebek között 

az illegális migráció visszaszorításában, az európai integrációban, a regionális fejlesztésekben 

és a határhelyzet javításában történő közös szerepvállalást szabályozza. A VMSZ és a SZHP 

koalíciós szerződése leszögezi, hogy a felek egyetértenek abban, hogy részt vesznek a szerb 

kormány munkájában, és támogatják a megjelölt célok mentén, ezen túl pedig igyekezni fognak 

a Vajdasági Magyar Szövetség programbeli prioritásainak megvalósítására. 

 

Növekvő érdeklődés az MNT szerb nyelvi felzárkóztatója iránt 
2024. szeptember 13. – Vajma.info 

A tanúsítványok kiosztásával zárult ma a Magyar Nemzeti Tanács őszi szerb nyelvi 

felzárkóztató képzése az újvidéki Európa Kollégiumban. A szeptember 2-a és 13-a között 

megrendezett, 80 tanórát felölelő képzésen 25 elsős egyetemista vett részt, a legtöbben 

Magyarkanizsa községből érkeztek. A fiatalok – a nyelvi képzésen túl – a székváros 

nevezetességeit és az egyetemi várost is megismerhették. Szemerédi Lúcia a 

Bölcsészettudományi Karon folytatja majd a tanulmányait: „Nagyon sokat jelentett számomra 

ez a képzés, hiszen sok barátot szereztem. Az első pár napban össze kellett szokni a tanárokkal 

és a diákokkal is, kicsit nehéz volt feloldódnom. A szerbet én nagyon jól beszélem, de nagyon 

sok új kifejezést megtanultam.” Az intenzív felzárkóztató szerves részét képezi az MNT 

ösztöndíjprogramjának, célja pedig az, hogy a szerbiai felsőoktatási intézményekbe felvételt 

nyert, magyar anyanyelvű egyetemisták szerb nyelvi kompetenciáit olyan szintre fejlesszék, 

hogy minél gördülékenyebben vegyék a továbbtanulás jelentette nyelvi akadályokat, emelte ki 

Varjú Potrebić Tatjana, az MNT Végrehajtó Bizottságának oktatással megbízott tagja, aki 

hozzátette, hogy a Magyar Nemzeti Tanács 2011 óta szervezi meg a nyári és őszi intenzív szerb 

nyelvi felzárkóztató képzéseket. 

 

10 éves a belgrádi Collegium Hungaricum 
2024. szeptember 15. – PannonRTV 

A szerb fővárosban működő magyar kulturális központ egy kétnapos, a magyar kultúrát 

népszerűsítő rendezvénysorozattal emlékezett meg a jeles évfordulóról. Dobostortával, magyar 

borokkal, filmvetítéssel, koncerttel, kerekasztal beszélgetéssel és egyéb, a magyar kultúrát 

bemutató programokkal ünnepelte a belgrádi Collegium Hungaricum fennállásának 10. 

évfordulóját. Kaszab Róbert, igazgató, Collegium Hungaricum, Belgrád: „Ez a 10 év szerintem 

megmutatta azt, hogy a Collegium Hungaricum Szerbiában és Belgrádban egy olyan szerepet 

tud betölteni, ami a magyar kultúrát eljuttatja mindenkihez. Fiatalokhoz, idősekhez, magyarul 

tudókhoz, magyarul tanulókhoz, vagy a magyar nyelvet még egyáltalán nem ismerőkhöz olyan 

médiumokon keresztül, mint a kép, a zene. A célunk az, hogy még 10 évünk legyen, illetve még 

sokkal több és a magyar kultúrának egy fontos központja, bástyája legyen a Collegium 

Hungaricum itt Belgrádban.” 
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Közel 100 kiállító, borász és kézműves kínálta portékáját a Palicsi-tó partján 
2024. szeptember 15. – PannonRTV 

Az ősz kezdetén a szőlőültetvényekről és gyümölcsösökből betakarított termést a szüreti 

napokon ünneplik. Palicson immár 34. alkalommal tartották meg a szórakoztató, 

gasztronómiai programot.  A 34. Szüreti napokon közel 100 kiállító, borász és kézműves kínálta 

portékáját a Palicsi-tó partján. A rendezvény hozzájárul Palics turisztikai népszerűsítéséhez is. 

Sádt Anikó, Bordány, Magyarország: „A szüreti napokra biciklivel szerettünk volna érkezni, de 

az időjárás kicsit elvette a kedvünket a kerékpározástól. Autóval jöttünk és azzal az érzéssel 

távozunk, hogy nagyon nagyon szép, nagyon jól éreztük magunkat, viszont mindképpen 

szeretnénk visszajönni mikor jó idő van.” A Szüreti napok az ősz kezdetén érő 

szőlőültetvényekről és más gyümölcsösökből betakarított termés ünnepe. Bátori Hermina, 

termelő, Palics: „Több mint 10 éve, hogy minden évben részt veszünk mint kiállítók és mint 

árusok a szüreti napokon. A kiállításra is mindig küldünk gyümölcsöt, amit tudunk. Ez a 

Kolevkának megy utána. A tegnapi nap esős volt, de a programoknak köszönhetően elég sokan 

összejöttek.” 

 

Lezajlott a muzslyai templombúcsú és faluünnep 
2024. szeptember 15. – Vajma.info  

A hétvégén nem voltak kegyesek az égiek a muzslyaiak iránt, ugyanis a búcsú három napjának 

mindegyikén nagyon kevés olyan pillanat volt, amikor nem szemerkélt az eső. Ettől eltekintve 

a betervezett programok közül szinte alig maradt el valami. A Szűz Mária Szent Neve 

templomban négy napon keresztül ünnepi szentmiséket tartottak, csütörtökön a plébániai 

hívekkel együtt ünnepeltek, pénteken az esti szentmise volt búcsúi hangulatú, szombaton a 

bánáti papsággal, valamint a Szlovéniába költözött szalézi atyákkal ünnepeltek együtt, ma 

pedig egy újabb ünnepség volt, amikor az indiai származású Chavakula Lourduraju verbita atya 

celebrálta a szentmisét, aki Budapestről érkezett. A pénteki napon már több évtizede a közös 

kiállítás megnyitóját rendezik meg, amelyen ezúttal a házigazdák, a RÉMUSZ 

hagyományápolók egyesületének tagjai Rózsa Erzsébetre emlékeztek, a nemrégen elhunyt 

kézimunkázó tagjukra, aki csipkéinek egy részét mutatták be a tárlaton. 

 

Nagy igény mutatkozik egy valódi Herczeg-reneszánszra Vajdaságban 
2024. szeptember 15. – PannonRTV 

Folytatódtak a Herczeg Ferenc Emléknapok Versecen. A sorrendben 27. rendezvény második 

napján megszervezték a budapesti Herczeg Ferenc Társaság konferenciáját is. Herczeg Ferenc, 

a többször Nobel-díjra is javasolt írófejedelem, a huszadik század első felének neves és elismert 

írója, a század második felében szinte teljesen elfeledetté vált. Napjainkban Magyarországon 

újra kialakulóban van a Herczeg-kultusz. A Herczeg Ferenc regényeinek és drámáinak világa 

című, idén megjelent kötet alapján az irodalomtörténész szerzők, Takaró Mihály és Liktor 

Katalin tartottak előadást. Takaró Mihály, elnök, Herczeg Ferenc Társaság, Budapest: „Amikor 

sikerült elérni azt, hogy Magyarországon újra kötelező tananyag, kötelező érettségi tétel, stb., 

fölmerült annak a kérdése, hogy van-e hozzá elegendő modern forrásanyag, amely a tanárok 
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számára, diákok számára, illetve a szakma számára elérhető. Nyilvánvalóvá vált, hogy egy 

huszonegyedik századi valóságolvasat Herczeg Ferenccel kapcsolatosan szükséges. Ezért aztán 

volt tanítványommal, aki most egy néhány fejezetben az írótársam is lett, megalkottuk azt a 

könyvet, aminek az a címe, hogy Herczeg Ferenc regényeinek és drámáinak világa.” 

 

Tanévkezdő istentisztelet a bácsfeketehegyi református templomban 
2024. szeptember 15. – PannonRTV 

Az eseményen a diákokat, a pedagógusokat és a szülőket is köszöntötték. Bácsfeketehegyen 

ebben a tanévben 144 diákot írattak be hittanra, ami közel a teljes létszáma a helyi református 

gyerekeknek. Az eseményen a diákokat, a pedagógusokat és a szülőket is köszöntötték. 

Bácsfeketehegyen ebben a tanévben 144 diákot írattak be hittanra, ami közel a teljes létszáma 

a helyi református gyerekeknek. Az eső ellenére is szép számban érkeztek gyerekek a 

tanévkezdő istentiszteletre Bácsfeketehegyen. Tanárok és szülők is elkísérték őket, hogy együtt 

kérjék Isten áldását és segítségét a következő iskolaévre. Ország Valentina most kezdte az első 

osztályt, és már jól tudja, miért fontos iskolába járni. „Azért, hogy mindent megtanuljunk, és 

ne legyünk buták.” Faragó Péter fizikatanár szerint komoly kihívás az iskolakezdés, főleg a 

nagycsaládoknak.  „Annyit tudnék mondani mindenkinek, saját tapasztalatból, hogy nem kell 

túlgondolni a dolgokat. Lazán meg kell csinálni azt, amit kell, aztán a többi már megy magától.” 

                       
Ungvári edzőtermekben és szórakozóhelyeken razziáztak a toborzók 
2024. szeptember 14. – KISZo.net 

A területi toborzási és szociális támogatási központ munkatársai nagyszabású razziát tartottak 

több ungvári edzőteremben és szórakozóhelyen csütörtökön – közölte Vitalij Glagola ungvári 

blogger Telegram-csatornáján. Glagola arról írt, hogy a toborzók olyan személyeket kerestek, 

akik törvénytelenül próbálnak kibújni a mozgósítás alól, vagy engedély nélkül hagyták el a 

kaszárnyát. A blogger szerint egy tisztet és egy közkatonát is találtak, akik egy odesszai 

laktanyából szöktek el, valamint egy rokkantság miatt a mozgósítás alól felmentett férfit, aki 

100 kilót nyomott fekve az egyik konditeremben. Továbbá több olyan személyt is előállítottak, 

akik a mozgósítás elkerülése miatt kerültek körözési listára. 

 

Bombafenyegetést kapott a beregszászi színház 
2024. szeptember 13. – KISZo.net 

Váratlanul rendőrök és tűzszerészek jelentek meg pénteken a déli órákban a Kárpátaljai Megyei 

Magyar Drámai Színház Munkácsi úti épületében, ugyanis bombafenyegetés érte az 

intézményt – tájékoztatott a színtársulat közösségi oldalán. A közlemény szerint a rendőrség 

kiérkező munkatársai arról tájékoztatták Sin Edina megbízott igazgatót, hogy ismeretlen 

telefonálótól bejelentést kaptak arról, hogy robbanószerkezet van a színházban, ezért az 

épületet azonnal evakuálták. Az épületet ungvári és munkácsi tűzszerészek, valamint egy 

robbanószer kereső kutya vizsgálta át, miközben a Rendkívüli Helyzetek Állami Szolgálata 
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(DSZNSZ) és két mentőautó biztosította a helyszínt az ilyenkor szokásos előírásoknak 

megfelelően. A szakemberek nem találtak robbanószerkezetet az épületben, a bejelentés 

hamisnak bizonyult. 

 

Ünnepélyes keretek között adták át a nagydobronyi ravatalozót 
2024. szeptember 13. – Karpat.in.ua 

Ünnepélyes keretek között adták át a nagydobronyi ravatalozót. A Nagydobronyi Kistérség 

vezetése mert egy nagyot álmodni és a nehéz gazdasági helyzet ellenére sikerült valóra váltania 

a nagydobronyi közösség régi álmát: egy széleskörű összefogás révén megépült a település 

ravatalozója. A rekordrövid, egy év alatt megvalósult projekt révén Nagydobrony sírkertjében 

egy korszerűen berendezett, az elhunytak hozzátartozóira is gondolva, egy pihenőszobával 

kibővített ravatalozó épület díszeleg. A hiánypótló, a gyászolók számára a méltó búcsúnak helyt 

adó közösségi tér Biatorbágy testvértelepülés adományának és a helyiek összefogásának 

köszönhetően épült meg. A nagydobronyi közösség példaértékű összefogásról tett 

tanúbizonyságot, fogalmazott Tarjáni István, Biatorbágy polgármestere. A ravatalozó 

homlokzatán elhelyezett két márványtáblán a példaértékű összefogás résztvevőinek névsora 

van megörökítve.  

 

Népviseleteket bemutató kiállítás nyílt az ungvári várban 
2024. szeptember 13. – Karpat.in.ua 

„Múlt és jelen a viseletekben” címmel nyílt kiállítás Magyarország ungvári főkonzulátusa, 

beregszászi konzulátusa, valamint a Lehoczky Tivadar Kárpátaljai Megyei Honismereti 

Múzeum és a Hagyományok Háza Hálózat – Kárpátalja tagozatának közös szervezésében az 

ungvári várban. A tárlatot a kárpátaljai viseletkészítő tanfolyam vizsgamunkáiból állították 

össze. Az eltűnt vagy eltűnőben lévő falusi, paraszti kultúra elemeinek felelevenítését hivatott 

projekt a Hagyományok Háza Hálózat kezdeményezésére és szakoktatói támogatásával 

valósult meg. A kollekció egyfajta vándorkiállításként népszerűsíti a magyar népi kultúrát. A 

Kárpátalja különböző térségei ruharekonstrukcióit tartalmazó tárlat részét képezik az 

újragondolt, a jelenkor öltözékeibe beillesztett népi motívumok alkalmazásának lehetőségeit 

bemutató viseletek. 

 

A Máltai Szeretetszolgálat játszóbusza Gáton járt 
2024. szeptember 13. – karpataljalap.net 

A Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat új kezdeményezésként indította útjára több mint 

egy évvel ezelőtt a játszóbuszprogramot, jelentős hatást gyakorolva Kárpátalja 

gyermekközösségeire, hiszen mára több mint négyezer gyermeket értek el vele. A program 

célja, hogy enyhítse a nehézségeket és elvonja a figyelmet a jelenlegi nehéz helyzetről. 

Szeptember 11-én Gátra is ellátogattak a szervezők. A program ideje alatt játékokkal, különböző 

foglalkozásokkal és kézműves-tevékenységekkel igyekeznek szórakoztatni a gyermekeket. Ez a 

kezdeményezés kiváló lehetőséget biztosít a közösségformálásra és a társadalmi integráció 

elősegítésére. A program célja nemcsak a szórakozás, hanem a fiatalok játékos 
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készségfejlesztése is. Kiemelt figyelmet fordítanak a finommotorika, az ügyesség, a tér- és 

egyensúlyérzék fejlesztésére, valamint arra, hogy enyhítsék a gyerekekben a háborús helyzet 

okozta feszültséget. 

 

„Frida” Ungváron – a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház is részt vett az 

V. Nemzetközi Színházi Fesztiválon 

2024. szeptember 14. – Karpat.in.ua 

Ungváron a napokban került megrendezésre az V. Nemzetközi Színházi Fesztivál, amelyen 

részt vett a Kárpátalja Megyei Magyar Drámai Színház is. A beregszászi társulatot Orosz Ibolya 

képviselte, aki a „Frida” című monodrámát adta elő a Megyei Drámai Zenei Színház 

kisszínpadán. A magyar nyelvű előadást nagy érdeklődés övezte, amit a megtelt nézőtér is jól 

bizonyított. Frida Kahlo ismert mexikói festőművész volt. Avantgárd alkotó, aki elsőként 

festette meg a nők legtitkosabb érzéseit, valódi vágyait és fájdalmait, amelyek korábban a 

tisztesség és a pátosz leple mögé voltak rejtve. Ez a nő elég bátor volt ahhoz, hogy más legyen. 

Műveiben az életigenlő, tüzes lélek, a szerelem és a világhoz való egyedi viszonyulás került 

kifejezésre. 

 

Roma felzárkóztatás a Máltai Szeretetszolgálat Szent Louis és Zélie Martin 

Központjában 
2024. szeptember 14. – Karpat.in.ua 

Versek, énekek, dalocskák és természetesen sok tanulás – ez nem egy állami fenntartású 

oktatási intézmény napközi csoportja, hanem a Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat 

Szent Louis és Zélie Martin Központjának roma fiatalokkal foglalkozó tanodája. A 

szeretetszolgálat 2017-ben indította el ezt a programját, aminek azóta is töretlen a sikere. Jól 

példázza ezt az is, hogy napi rendszerességgel 30- 50 gyerek vesz részt a felzárkóztató 

programban. A fiatalok különböző korosztályokhoz tartoznak, viszont itt nem osztályonként, 

hanem tudásszint szerint foglalkoznak velük, annak érdekében, hogy mindenkit fel tudjanak 

zárkóztatni. A halmozottan hátrányos helyzetű fiatalokkal tudás szintjüknek megfelelően 2 

csoportban foglalkoznak. 

 
Elektronikus sajtó 

 

 

Határok nélkül 

2024. szeptember 13. – M1 

Már javában készülnek a romániai politikai szervezetek a december elsejei parlamenti 

választásra. A Romániai Magyar Demokrata Szövetség színeiben a jelölési határidőig 69-en 

jelentkeztek a képviselői és szenátori helyekre. A rangsorolásokat szeptember 30-ig kell 
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megtartaniuk a megyei szervezeteknek. A székelyföldi Gyergyószentmiklóson a Hargita Megyei 

Egyeztető Tanács (HET) csütörtök délutáni ülésén döntött arról, hogy miként áll össze a 

RMDSZ Hargita megyei jelöltlistája. További részletek csíkszeredai tudósítónktól, Bíró 

Istvántól. 

 

Az 1930-as árverésen magyar gazdák vásároltak Deonicán egy-egy holdnyi földet, hogy ott, 

letelepedjenek, családot alapítsanak és gazdálkodjanak. A Muzslyától 12 kilométerre létesült 

településnek 1936-tól már iskolája is volt, ahol a negyedik osztályig tanulhattak a gyerekek. A 

tanyavilág a 2. világháború után azonban lassan, lassan elnéptelenedett. Az 1955/1956-os volt 

az utolsó tanév. Akkor még 56 gyerek tanult az iskolában, mégis bezárták, majd a hatvanas 

évek elején le is bontották az épületét.  Ma már Deonica nem létezik településként. Azonban 

tovább él az egykori lakóinak és a muzslyaiaknak az emlékében, akik évente egyszer kimennek 

a falut jelképező kereszthez. Az ősök emléke előtt tisztelegve szentmisére gyűlnek össze 

mindazok, akik a régvolt tanyavilágban éltek. Idén a szentmisét Éliás atya, muzslyai plébános 

mutatta be, aki először járt az egykori tanyavilág helyszínén.  

 

Új struktúrával, új elnökkel vág neki a munkának a Szlovákiai Magyar Cserkészek Szövetsége. 

Karcsúsították a vezetőséget, de megerősítették a külkapcsolatokat és a mozgalmi jelleget. 

Balogh Gábor elnököt Haják Szabó Mária kérdezte. 

 

A marosvásárhelyi Bernády Ház galériájában tegnap este nyílt meg Bálint Zsigmond Szőts 

István- és Janovics Jenő-díjas fotóművész egyéni kiállítása, Visszapillantás címmel. A tárlaton 

látható képanyag az erdélyi tájakat és embereket, valamint a falvak világát, hagyományait 

megörökítő fotókból nyújt válogatást. A 87. évében is aktív fotóművésszel, Bálint Zsigmonddal 

Erdei Edit-Zsuzsánna készített interjút. 

 

Budapesten emlékeznek meg az 50 éve elhunyt szabófalvi népköltőről, Lakatos Demeterről. A 

Lakatos Demeter Csángómagyar Kulturális Egyesület és a Keresztszülők a Moldvai Csángókért 

Egyesület közös rendezvényén megidézik a moldvai csángó költő életét, elhangzanak versei, 

meséi, valamint róla szóló írások és moldvai csángó népdalok. A rendezvény kapcsán Veres 

Emese-Gyöngyvér Csoma Gergely néprajzkutatót kérdezte Lakatos Demeterről. 

 

A mai embereket foglalkoztató előadásokkal szervezi meg a 15. dráMA Kortárs 

Színházfesztivált a székelyudvahelyi Tomcsa Sándor Színház. Hangzott el csütörtöki 

sajtótájékoztatójukon. Az intézmény vezetése ismertette az új évad terveit és beszámolt arról 

is, hogy bonyolult körülmények között, ingatlanfelújítás közben kezdik meg a munkát a városi 

Művelődési Házban, amely jelenleg több kulturális intézménynek is helyet ad. 
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Kárpát-medence 

2024. szeptember 15. – M1 

 

Hagyományőrzés Délvidéken 

Lovasoktatás folyik a délvidéki Sólyom tanyán, ahol a résztvevők az alapok mellett a lovas harci 

készségeket is elsajátíthatják. A foglalkozásokat Becsei Árpád vezeti, aki az elmúlt években több 

délvidéki rendezvényen is bemutatta már az ősi magyar lovas harcművészetet. A család 

rendszeresen ellátogat az anyaországi hagyományőrző rendezvényekre is.  

 

Kárpátaljai Magyar Líceum 

Lekvárfőzés, paprikafűzés, kenyérdagasztás és csigatészta készítés – a Kárpátaljai Magyar 

Líceum nagydobronyi képzési helyszínén járunk, ahol éppen több mint 100 magyar fiatal vesz 

részt az ismerkedős táborban, amely a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség, Határtalanul 

nyári iskola program részeként valósult meg. Kiemelt cél a közösségépítés, az, hogy jobban 

megismerjék egymást a fiatalok. A Kárpátaljai Magyar Líceum tavaly nyitotta meg kapuit, így 

fiatal intézmény lévén igyekeznek a hagyományápolás mellett, saját hagyományokat is 

teremteni, ezért ez volt az első gólyatáboruk. A líceum alapítását 2023-ban kezdeményezte a 

II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola, miután Ukrajnában a közoktatási törvény 

nagymértékben korlátozza a magyar nyelvű oktatást a líceumi szinten.  

 

Gyógynövények világában – Gődér Éva Méhiben élő gyógynövényszakértő  

Az idei szezonban gyűjtött gyógynövényeit mutatja a felvidéki Méhiben élő Gődér Éva, aki közel 

másfél évtizede foglalkozik gyógynövények gyűjtésével és felhasználásával. Elmondása szerint 

testileg-lelkileg harmóniába tudja hozni ez a tevékenység.  

 

Régi mesterségeket keltettek életre a zentai gyerekek   

Ezen a nyugalmat árasztó délvidéki tájon valamikor nagy hagyománya volt a fazekasságnak, 

amely Zentán egészen a múlt század végéig virágzott. Az ipari termelés ugyan derékba törte az 

agyagedények készítésével foglalkozó kézművesek, vagy ahogy ezen a tájon nevezik, a 

gölöncsérek tevékenységét, de azért mégis akad utánpótlás. Ezek a gyerekek is mind arra 

kíváncsiak, hogyan készülhet el a korsó, vagy edény egy maréknyi agyagból. 
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